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Abstract

        
The disease pattern of rheumatoid arthritis includes, among other manifestations, periarticular fibro-ostitic erosions and ossifications also at the bones of the fingers. These signs increase as the disease progresses, although they remain rarer by a multiple than articulosynovitic erosions. In contrast to the articulosynovitic erosions fibro-ostitic reactions are seen more often at the bases than at the heads, with a maximum at the base of the proximal phalanx. Although tenosynovitides occur almost as often as articulo synovitides, tenosynovitic erosions are very rare. At the diaphyseal margin, tenosynovitic demineralisations occur up to a frequency rate of 9%, whereas fibro-ostitic erosions occur up to 3%.


      
        
Zusammenfassung

        
Periartikuläre fibroostitische Erosionen und Ossifikationen gehören auch am Fingerskelett zum Bild der chronischen Polyarthritis. Sie nehmen mit der Dauer der Erkrankung zu, bleiben aber um ein Mehrfaches seltener als artikulosynovitische Erosionen. Im Gegensatz zu artikulosynovitischen Erosionen finden sich fibroostitische Reaktionen häufiger an den Basen als an den Köpfen mit einem Maximum an der Basis der Phalanx proximalis. Obwohl Tenosynovitiden fast gleich so häufig sind wie Artikulosynovitiden, entstehen doch nur sehr selten tenosynovitische Erosionen. Am Rand der Diaphyse kommt es zu tenosynovitischen Demineralisationen bis zu 9% und zu fibroostitischen Erosionen bis zu 3%.
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